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Inwestorzy mają 

wrócić, będzie nowa 

ustawa i pierwszy 

gaz na sprzedaż. 

Ministerstwo 

Środowiska 

próbuje 

ratować 

projekt 

łupkowy.   
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Edytorial

Ta 51–latka to pierwsza 
kobieta na stanowisku 

prezesa General 
Motors i pierwsza 
kobieta w ogóle na 

czele dużej fi rmy produ-
kującej samochody. 

Z zawodu inżynier, jest 
niemal obywatelką GM. 
Zaczynała 33 lata temu 

jako stażystka.
 s.52

„Kliknięcie nic nie kosztu-
je, a jakikolwiek realny 

bojkot wymaga faktycz-
nego zaangażowania 

– poszukania zamienni-
ków dla kupowanych 

dotychczas produktów, 
często droższych. 

Zdecydowanej większości 
nic nie będzie chciało się 

zrobić”.
 s.18

Państwo/administracja/urzędy. 
Główni „hamulcowi” projektów 

biznesowych w Polsce. 
Łupki doskonałym przykładem. 

Bez radykalnej zmiany 
podejścia uciekną wszyscy 

zagraniczni inwestorzy. 

cezary.szymanek@bbwp24.pl
@cszymanek on twitter

Z
D

JĘ
C

IA
: ©

 2
0

14
 B

Y
 B

LO
O

M
B

E
R

G
 L

.P
. A

L
L 

R
IG

H
T

S
 R

E
S

E
R

V
E

D
, W

A
L

D
E

M
A

R
 K

O
M

P
A

Ł
A

Edytorial
„ Jeśli inwestorzy nas 

przekonają, że system 
gdzieś wymaga zmiany, 

to jesteśmy otwarci 
na propozycje. Myślę np., 

że uproszczenie procesu 
wydawania koncesji może być 

dobrym posunięciem. (...) 
Ustawa dotycząca opodatkowania jest 

gotowa. Natomiast węglowodorowa, 
a ściślej modyfi kacja jej 
obecnego kształtu, będzie 

przygotowana natychmiast 
po zakończeniu 

konsultacji z branżą. 
Myślę, że będziemy gotowi 

z autopoprawką w ciągu 
dwóch–trzech tygodni”.

s.6
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Same 
słowa 
to 
za mało

Otwarcie

Co jest dla Pana teraz najważniejsze: 
łupki, odnawialne źródła energii, 
śmieci?
Wszystkie te sprawy są ważne. Łącznie 
z ustawą o lasach.

To zacznijmy od łupków. Kilka dni 
temu Włosi ogłosili wyjście z polskich 
koncesji. To nie jest chyba powód do 
zadowolenia?
Oczywiście, że nie jest. Ale powiem tak: 
w Polsce cały czas jesteśmy jeszcze na 
etapie rozpoznawania złóż. Część tych 
prac nie przynosi zadowalających rezul-
tatów. A inwestorzy podejmują decyzje 
z punktu widzenia swoich interesów. To 
zrozumiałe, więc trudno mieć do nich 
pretensje. Zresztą, te koncesje przejmują 
inni. A druga strona medalu jest taka, że 
biorąc pod uwagę całość wysiłków, ciągle 
jesteśmy zdecydowanym europejskim li-
derem.

Ale jesteśmy też liderem, jeśli chodzi 
o tworzenie barier dla inwestorów. 
Wystarczy wziąć do ręki ostatni 
raport Najwyższej Izby Kontroli.
I tak, i nie. Gdyby inwestorzy mieli lepsze 
warunki działania w innych krajach, to 
tam byłoby 50 odwiertów, jak w Polsce, 
a nie kilka, jak w Wielkiej Brytanii. Zresz-
tą raport dotyczy lat 2007–2012, a od tego 
czasu wiele się zmieniło. Nie ze wszystki-
mi tezami NIK-u się także zgadzamy.

Czyli nie bierze Pan za to 
odpowiedzialności?
Administracja ma oczywiście zasadę cią-
głości. Ale ja tu przyszedłem do pracy 
m.in. po to, by przyspieszyć prace nad 
ustawą łupkową i, nazwijmy to, zmianą 
nastawienia inwestorów do polskiej admi-
nistracji. Bo zdaję sobie sprawę, że wiele 
pozostaje tu do zrobienia.

Zmianą nastawienia inwestorów do 
administracji czy może administracji 
do nich?
Aby osiągnąć jedno, musi nastąpić też dru-
gie. Żeby zbudować dobre relacje, musi to 
działać w obie strony. Mam wrażenie, że 
brakowało wystarczająco pozytywnego na-
stawienia inwestorów do administracji.

Z naszych informacji wynika, że 
w resorcie środowiska toczą się 
intensywne prace nad zmianą 
przepisów dotyczących sektora gazu 
łupkowego. 
Tak, potwierdzam – będziemy wnosić au-
topoprawkę do obecnego projektu usta-
wy. Odbywamy właśnie ostatnie spotka-
nia konsultacyjne w tej sprawie 

Z Maciejem Grabowskim, 
ministrem środowiska, 
rozmawiają Karol Manys 
i Cezary Szymanek.

i z ekspertami, i z przedstawicielami 
inwestorów. Myślę, że w ciągu dwóch, 
może trzech tygodni będziemy gotowi, 
by przedstawić zmiany.

Na ile głębokie?
Nie zamykam żadnych opcji. Dla mnie 
liczy się przede wszystkim intensyfi kacja 
poszukiwań.

Uchyli Pan rąbka tajemnicy, co się 
zmieni?
Nie jestem przywiązany do żadnych za-
pisów i wiele zależeć będzie od inwesto-
rów. Uważam, że gdzieniegdzie mylnie 
odczytują nasze intencje, więc być może 
dla uspokojenia trzeba je inaczej zapisać. 
Takich szczegółów jest trochę. Jeśli inwe-
storzy nas przekonają, że system gdzieś 
wymaga zmiany, to jesteśmy otwarci na 
propozycje. Myślę np., że uproszczenie 
procesu wydawania koncesji może być 
dobrym posunięciem. Na tym nam zale-
ży. Inwestorzy mają różne wątpliwości. 
Ale dlatego właśnie rozmawiamy.

Raport NIK wskazuje dużą 
opieszałość administracji 
i przeciąganie procedur.
To kwestia wydolności 
urzędników i to już się 
zmieniło. Liczba dokumen-
tów, którymi była przysy-
pana administracja geo-
logiczna, się zmniejszyła, 
a kolejki do załatwiania 
spraw zostały ograniczo-
ne. Planujemy jeszcze 
wzmocnienie sił departa-
mentu, który się tym zaj-
muje. Trzeba sobie jasno 
powiedzieć - skierowane 
zasoby były niewystarcza-
jące, a spraw było dużo. 
A więc z jednej strony po-
trzebna była zmiana organi-
zacyjna, by obsłużyć zaległe 
wnioski, a z drugiej sprawnie 
załatwiać je na bieżąco.

Wyjdzie Pan teraz do 
inwestorów i powie im: 
„Wracajcie, bo zmienia się 
nastawienie”?
Zdaję sobie sprawę, że same sło-
wa to za mało. Trzeba po prostu 
uwzględniać racjonalne argumenty. 
Zresztą to samo doświadczenie mam 
z prac nad opodatkowaniem węglowo-
dorów w Ministerstwie Finansów. Tam 
udało się zbudować z inwestorami pew-
ną nić zaufania. Owszem, projekt ewolu-
ował, ale ostatecznie, mimo że nakła-
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Na ile głębokie?
Nie zamykam żadnych opcji. Dla mnie 
liczy się przede wszystkim intensyfi kacja 
poszukiwań.

Uchyli Pan rąbka tajemnicy, co się 
zmieni?
Nie jestem przywiązany do żadnych za-
pisów i wiele zależeć będzie od inwesto-
rów. Uważam, że gdzieniegdzie mylnie 
odczytują nasze intencje, więc być może
dla uspokojenia trzeba je inaczej zapisać. 
Takich szczegółów jest trochę. Jeśli inwe-
storzy nas przekonają, że system gdzieś
wymaga zmiany, to jesteśmy otwarci na 
propozycje. Myślę np., że uproszczenie 
procesu wydawania koncesji może być 
dobrym posunięciem. Na tym nam zale-
ży. Inwestorzy mają różne wątpliwości. 
Ale dlatego właśnie rozmawiamy.

Raport NIK wskazuje dużą 
opieszałość administracji 
i przeciąganie procedur.
To kwestia wydolności 
urzędników i to już się 
zmieniło. Liczba dokumen-
tów, którymi była przysy-
pana administracja geo-
logiczna, się zmniejszyła, 
a kolejki do załatwiania 
spraw zostały ograniczo-
ne. Planujemy jeszcze
wzmocnienie sił departa-
mentu, który się tym zaj-
muje. Trzeba sobie jasno 
powiedzieć - skierowane 
zasoby były niewystarcza-
jące, a spraw było dużo. 
A więc z jednej strony po-
trzebna była zmiana organi-
zacyjna, by obsłużyć zaległe
wnioski, a z drugiej sprawnie
załatwiać je na bieżąco.

Wyjdzie Pan teraz do 
inwestorów i powie im: 
„Wracajcie, bo zmienia się 
nastawienie”?
Zdaję sobie sprawę, że same sło-
wa to za mało. Trzeba po prostu 
uwzględniać racjonalne argumenty.
Zresztą to samo doświadczenie mam 
z prac nad opodatkowaniem węglowo-
dorów w Ministerstwie Finansów. Tam 
udało się zbudować z inwestorami pew-
ną nić zaufania. Owszem, projekt ewolu-
ował, ale ostatecznie, mimo że nakła-
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Przyszedłem tu, 
by przyspieszyć 
prace 
nad ustawą 
łupkową. 
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